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صفحه 4اقتصادی
سه شنبه           ۳۰ بهمن ۱۳۹۷

۱۳ جمادی الثانی ۱44۰ - شماره ۲۲۱۲۸

شهیدان زنده اند الله اکبر
سرباز زینت کشور است

و شهید قلب تاریخ است

افتخارآفرین  سالروز شــهادت 
سرباز رشــید و سرافراز ارتش

اسلام تکاور شهید علیرضا حاجیان را گرامی 
می داریم. علی جان تا زنده ایم همیشــه در قلب ما جا 

خانوادهداری، روحت شاد و یادت سبز.

قیمت )به تومان(نوع سکه
4/440/000سکه تمام طرح جدید
4/258/000سکه تمام طرح قدیم

2/394/000نیم سکه
1/492/000ربع سکه

790/000گرمی
418/330هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
12/900دلار
14/800یورو
16/687پوند

2/437لیر ترکیه
3/513درهم امارات

یک فعال اقتصادی گفت: اگر اقتصاد مقاومتی 
به  درســتی اجرا شده بود کشور ما امروز در این 

وضعیت نبود. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم، محمدرضا دیانی درباره 
وضعیت اقتصادی کشور گفت: اگر اقتصاد مقاومتی به 
 درســتی اجرا شده بود کشور ما امروز در این وضعیت 
نبود. در گفتمان و عمل به کارآفرینی توجه نشــده و 
برنده واقعی ســفته بازها بوده اند و کارآفرین واقعی به 
مشکل خورده است.محمدرضا دیانی افزود: اقتصاد وقتی 
مردمی می شود که لوکوموتیوها و پیشران های ما بخش 
خصوصی باشد. وقتی سهام را به مردم واگذار کرده ایم 
و هنوز پیشــران آن دولت اســت به نتیجه نخواهیم 

رسید.وی اضافه کرد: در کشورهایی که اقتصاد مردمی 
دارند، 90 درصد اقتصاد در دست بورس است و بخش 
خصوصی ســهام داران واقعی هســتند در حالی که در 
کشــور ما چنین نیست. امروز نقدینگی فرار کرده و رو 
به جلوســت و درحال نابود کردن اقتصاد کشور است.
همچنین حسین سلاح ورزی؛ نایب  رئیس  اتاق بازرگانی 
درباره مفهوم اقتصاد مقاومتی گفت: این مفهوم یعنی 
در مقابل شــوک ها چقدر اقتصــاد می تواند تاب آوری 
و تحمل داشــته باشد. شــاخص های اقتصاد ما نشان 
می دهد کشور ما نتوانسته در مقابل شوک های خارجی 

اقتصاد تاب آوری داشته باشد.
وی درباره مردمی شــدن اقتصاد، تصریح کرد: در 

تدوین قانون اساســی سعی بر این بوده که سهم دولت 
در اقتصاد کمتر و سهم بخش خصوصی بیشتر شود اما 
نه  تنها به این منظور نرسیده ایم بلکه همچنان اقتصاد 
در دست دولت است.همچنین عضو هیئت  رئیسه مجلس 
گفت: هدف اقتصاد مقاومتی کاهش وابستگی به خارج 
اســت، اما به معنای انزوا و بســتن مرزها نیست، بلکه 
ایجاد شرایطی است که نه تنها در شرایط تهدید بلکه در 
شرایط عادی نیز می تواند به شکوفایی کشور کمک کند. 
به گزارش  صدا و ســیما، محمد حسین فرهنگی 
با  اشــاره به سالروز ابلاغ سیاست های اقتصاد مقاومتی 
اظهارداشــت: اقتصاد مقاومتــی در آن چارچوبی که 
سیاست های آن ابلاغ شد 24 محور داشت که سه محور 

آن اقتصادی و به عنوان پشتوانه اقتصادی مطرح است.
وی افزود: رهبری نه تنها در سال 92 بلکه چند سال 
قبل از آن هم در مناسبت های نامگذاری سالانه نیز بر 
حمایــت از تولید و تلاش مضاعف و هر آن چیزی که 
ما را می تواند به اقتصاد مقاومتی برساند تاکید کرده اند. 
رهبری در مقدمه سیاست ها به منابع انسانی و زیرزمینی، 
چهار فصل بودن و شــرایط خاص آب و هوایی کشور و 

امکان رسیدن به هدف اشاره دارند.
فرهنگی درباره وضعیت عمل به اقتصاد مقاومتی در 
کشور گفت: در عملکردها و اجرای سیاست های اقتصاد 
مقاومتی ضعیف بوده ایم، چراکه اگر در مســیر درست 
و اهداف طراحی شده حرکت می کردیم، موفق بودیم.

فعال اقتصادی:

دولت اگر اقتصاد مقاومتی را اجرا می کرد، وضعیت کشور این گونه نبود

پــس از افزایش چند باره و شــدید قیمت 
خودروها طی هفته گذشته، دو خودروساز بزرگ 
کشور به طور جداگانه اعلام کردند قیمت های اخیر 

مصنوعی بوده و شکسته می شود. 
قیمت خودرو در هفته گذشــته مجــددا افزایش 
چشــمگیری پیدا کرد و در همین مــدت کوتاه، پراید 
هفت میلیــون، پژو 405، 14 میلیون، پژو پارس و پژو 
206، 15 میلیون، چانگان 26 میلیون و... افزایش قیمت 
داشــتند؛ این در حالی است که پیش از این هم در ماه 
گذشته دولت با افزایش قیمت خودرو موافقت کرده بود 
و گرانی های اخیر به گرانی های قبلی اضافه شده است! 
بر همین اســاس، افزایش قیمت خودروها موجب 
نارضایتی بیشتر مردم شده، چراکه اقشار بسیاری توان 
خرید خودرو را بیش از پیش از دست داده اند، به همین 
دلیل مسئولان خودروسازی کشور هر کدام به نوعی در 
واکنش به این افزایش قیمت ها اعلام کردند بازار خودرو 

دارای حباب است و قیمت ها شکسته می شود. 

در اطلاعیه شــرکت سایپا آمده است: »با توجه به 
جوســازی های اخیر و التهاب در بــازار خودرو و ایجاد 
حباب قیمتی توسط عده ای سودجو، به اطلاع می رساند 
گروه خودروسازی سایپا در هفته های اخیر با حمایت های 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و همراهی قطعه ســازان 
داخلی تولید محصولات خود را افزایش داده است. گروه 
خودروسازی سایپا بر اساس مصوبه ستاد تنظیم بازار از 
ســی ام بهمن ماه، عرضه 20 درصد از تولید خود را به 
صورت فروش فوری آغاز خواهد کرد تا مشتریان گرامی 
بتوانند با اطمینان کامل و بدون هرگونه دغدغه، خودروی 
مورد نیاز خود را مستقیماً و بدون واسطه با قیمت مصوب 
از گروه سایپا خریداری کنند.«در همین زمینه مصطفی 
خان کرمی، معاون مدیرعامل ایران خودرو با بیان اینکه  
با اجرای شــرایط فروش فوری در روز های آتی، حباب 
قیمت خودرو های این شــرکت در بازار شکسته خواهد 
شد، اظهار داشت: شرکت ایران خودرو با تمام توان خود و 
بهره گیری از ظرفیت های موجود به ایجاد بهبود وضعیت 

تولید تلاش می کند. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، 
وی افزود: عدد تحویل در آینده نزدیک به بیش از 1500 
دســتگاه نیز افزایش خواهد یافت. شرکت ایران خودرو 
طی روز های آتی با فروش فوری و تحویل محصولات در 
سال 97 با روند افزایش قیمت مقابله خواهد کرد.معاون 
مدیرعامــل ایران خودرو به مشــتریان توصیه کرد، که 
فریب این دلالان را نخورده و منتظر آغاز شرایط فروش 
فوری شــرکت ایران خودرو باشند. امید داریم با عرضه 
مناسب در این ایام ضمن کنترل بازار و کاهش قیمت های 
افسارگسیخته بازار، نیاز متقاضیان واقعی را تامین کنیم.

گفتنی اســت، هرچند نمی توان نقش دلالان را در این 
افزایش قیمت ها نادیده گرفت اما آنچه که این مسئولان 
خودرویی کشور به آن  اشاره نمی کنند، اثرگذاری افزایش 
قیمت های رســمی است که پیام افزایش های مجدد را 
به بازار می دهد.چنان که همین افزایش قیمتی که طی 
هفته گذشته به وجود آمده پس از اعلام نرخ های جدید 
خودروسازی سایپا )در تعیین نرخ حاشیه بازار( رخ داد. 

افزایش اخیر قیمت خودرو 
دلیل مشخصی ندارد!

همچنیــن محمدرضا نجفی منــش، رئیس  انجمن 
صنایع همگن قطعه سازی درباره افزایش قیمت خودرو 
در روز های اخیر گفت: شــرایط امروز بازار خودرو هیچ 
تغییری نسبت به ماه های گذشته نداشته و این افزایش 
قیمت حبابی است که به زودی نیز از بین خواهد رفت.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، وی با بیان اینکه افزایش 
قیمــت خودرو های داخلی در روز های اخیر هیچ دلیل 
مشخصی ندارد، افزود: این افزایش قیمت ناشی از عدم 

عرضه خودرو در بازار نیست و بیشتر دلالی است.
رئیــس  انجمن صنایع همگن قطعه ســازی با بیان 
اینکه خودروسازان 12 تا 13 هزار میلیارد تومان بدهی 
به قطعه سازان دارند گفت: در دو ماهه اخیر و از آنجایی 
که خودروسازان بدهی خود را به قطعه سازان نداده اند، 
تولید خودرو کاهش یافته، اما این موضوع عامل افزایش 

قیمت در روز های اخیر نیست.

پس از افزایش شدید قیمت خودرو

وعده خودروسازان: قیمت ها پایین می آید!

رئیس  کمیسیون کشاورزی وصنایع غذایی اتاق تعاون ایران 
گفت: دولت درخصوص طرح  های نیمه  تمام و قابل واگذاری تنها 
به فکر فروش است و واگذاری به شکل اجاره به شرط تملیک 

نداشته. 
به گزارش خبرگزاری فارس، ارســلان قاسمی در نشست مشترک 
با معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مشــکل اصلی 
تعاونی های بخش کشــاورزی را دو پاره بودن عنوان کرد و توضیح داد: 
بعضــی اتحادیه ها در تعاون روســتایی و بعضی دیگر در بخش وزارت 

تعاون هستند.
وی تسهیلات وجوه ارائه شده و کمک  های فنی و مهندسی را برای 
بخش کشــاورزی خواستار شد و افزود: بخش کشاورزی در حدود 24 
درصد از GDP )تولید ناخالص داخلی( کشــور نقش دارد اما همیشه 
با بحران  های مختلف روبرو است و نمی  تواند به صورت عادی کار کند. 
رئیس کمیسیون کشاورزی وصنایع غذایی اتاق تعاون ایران افزود: 
اگر دولت پول ندارد، پس چطور واردات انجام می  دهد؟ اگر دولت برای 
واردات پول دارد، سقف اعتبارات را افزایش دهد تا مشکلات حل شود.
قاسمی ادامه داد: ما کارگروهی برای طرح اشتغال روستایی داشتیم 
که سه جلسه آن برگزار شود، در این زمینه می توانیم اطلاعات زیادی 
را در اختیــار وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی قرار دهیم که در هر 

استان و روستا چه فعالیتی می  تواند مثمرثمر باشد.
وی در رابطه با طرح  های نیمه  تمام و قابل واگذاری اظهار داشــت: 
در زمینه طرح  های نیمه  تمام و قابل واگذاری هم متاســفانه دولت در 
واگذاری  ها تنها به فکر فروش است در حالی که در اصل 44 هم اشکال 
مختلفی ذکر شده. در ماده 18 قانون بخش تعاون هم به همین نکته اشاره 
شده اما تاکنون یک واگذاری هم به شکل اجاره به شرط تملیک و پیمان 
مدیریت ارائه نشده است.رئیس کمیسیون کشاورزی وصنایع غذایی اتاق 
تعاون ایران اضافه کرد: تا قبل از برنامه پنجم، بخش کشاورزی به صورت 
عام از پرداخت مالیات معاف بود اما در برنامه پنجم شرط معافیت صفر 
را ارسال اظهارنامه مالیاتی گذاشتند و بسیاری از شرکت  های کوچک 
ما با مشکل مالیاتی مواجه شدند و به کمک وزارت تعاون نیازمندیم تا 
این مشکلات مرتفع شود.قاسمی با بیان اینکه ما 22 هزار تعاونی فعال 
و 18 هزار تعاونی غیرفعال داریم که دلیل غیرفعال بودنشــان همین 
مشکلات است، تصریح کرد: تفاهنامه  های بسیاری برای بخش تعاون و 
بخش های زیر مجموعه ما توسط وزارت تعاون با بخش   های دیگر دولت 
بسته شده ولی تعاونی ها حضور نداشتند و در حقشان اجحاف شده است.

در شرایطی که براساس فرمان رهبری کالاهای 
قاچاق باید آتش زده می شد، مدیرعامل سازمان 
جمع آوری و فــروش اموال تملیکی اعلام کرده 
یکی از گزینه ها در زمینه برخورد با خودروهای 
قاچاق، فروش آنها به صورت قطعات در بازار است.

جمشید قسوریان جهرمی در گفت وگو با خبرگزاری 
فــارس، در مــورد اینکه آیا از خودروهای دپو شــده 
در گمرکات به مناطــق آزاد و ویژه اقتصادی تاکنون 
خودرویی به عنوان متروکه یا قاچاق به سازمان اموال 
تملیکی واگذار شده، اظهار داشت: هنوز هیچ خودرویی 

به ما اعلام نشده است. 
وی افزود: ماهیت خودروهای قاچاق قبلی با آنچه 
در ماه های اخیر اتفاق افتاده متفاوت است. در گذشته 
این خودروها حجم بالای 2500 سی ســی داشتند و 
رویه گمرکی را طی نکردند، اما خودروهای دوره جدید 
بخشی از فرایند را به صورت قانونی پیگیری کرده، اما 
ثبت سفارش آنها جعلی عنوان شد. از لحاظ حجم موتور 

برای واردات به کشور مجاز تلقی می شوند. 
مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فــروش اموال 
تملیکی در مــورد اینکه تکلیــف خودروهای قاچاق 
چیســت و سازمان برای آ نها چه برنامه ای دارد، گفت: 
خودروهایی که نمی توانیم بفروشیم به دلیل آن است 
که حجم موتور آنها بالای 2500 سی سی بوده و اساساً 

از مسیر قاچاق آمدند. 
جهرمی ادامه داد: یکی از پیشنهاداتی که در رابطه 
با خودروهای قاچاق مطرح است این بوده که بتوان به 
صورت قطعات این خودروها را در بازار داخلی فروخت 
تا علاوه  بر حل مشکل کنونی، لوازم یدکی در بازار این 
خودروها تامین شــود. وی در پاسخ به این سؤال که 
چرا تاکنون آن دســته از خودروهایی که مشکل ثبت 
سفارش نداشته اند و مهلت قانونی سه ماهه آنها برای 
ترخیص گذشته، اما تاکنون متروکه  نشده اند، تصریح 
کرد: متروکه زمانی می شــود کــه صاحب کالا به هر 
دلیل تشــریفات گمرکی را طی نکند، اما وقتی که از 

سمت دولت باشد، مشمول متروکه نمی شود و شرایط 
آن متفاوت اســت، زیرا از پروسه تشریفات گمرکی و 
 ترخیص جلوگیری شــده اســت و از ید صاحب کالا

 خارج است. 
گفتنی است، در شرایطی سخن از احتمال فروش 
قطعات منفصل خودروها می رود که بر اســاس فرمان 
رهبر معظم انقلاب کالاهای قاچاق باید در زمان کشف 
آتش زده شــوند تا هزینه این کار )وارد کردن کالای 

قاچاق( افزایش پیدا کند. 
رهبر معظم انقلاب در مرداد 1395 فرموده بودند: 
»]در موضوع [ قاچاق، بنده به مســئولین گفته ام که 
آقاجان! وقتی شــما آن باند قاچاقچی را پیدا می کنید 
و آن جنــس کلان قاچاق را که چند هزار تنُ وزن آن 
است، وارد کشور می کنید، این جنس را جلوی چشم 
همه آتش بزنیــد؛ ضربه بزنید به قاچاقچی، به جنس 

دارای مشابه داخلی.« 
با این حال برخی مســئولان متاســفانه هر بار به 

بهانه ای از فرمان رهبر انقلاب طفره رفته اند. به عنوان 
نمونــه یکی از مســئولین مربوطه چندی پیش گفته 
بود منظور رهبری آن اســت که بخشــی که امنیت و 
ســلامت اقتصاد و جامعه را به خطر می اندازد، آنها را 

باید امحا کرد!! 
به عبارت دیگر برخی مســئولان به جای اینکه به 
آنچه از سوی رهبری اعلام شده پایبند باشند سعی در 
توجیه و تفسیر نظر ایشان را دارند. از سوی دیگر، مگر 
این خودروهای قاچاق چقدر قطعات منفصله دارد که 

لوازم یدکی خودروهای بازار را تامین کند؟
البته یک اقدام قابل تحســین در روزهای اخیر از 
طــرف مرکز جرایم ســازمان یافته گمرک رخ داد که 
براســاس بخشــنامه آن؛ از هرگونه اقدام درخصوص 
ترخیص خودروهــای موضوع پرونده های قاچاق ثبت 
سفارش های تایید نشده توسط وزارت صنعت معدن و 
تجارت در چارچوب مصوبات هیئت محترم وزیران به 

طور جدی خودداری می شود.

به جای آتش زدن کالاهای قاچاق

سازمان اموال تملیکی: خودروهای قاچاق را
 احتمالًا بفروشیم!

یک مخترع دستگاه یخ خشک که اختراع آن در صرفه جویی 
آب نقش مهمی ایفا می کند، گفت: متاسفانه دولت و مسئولان 

حمایتی از صنعت گران و ابداع کنندگان انجام نمی دهند. 
فرهاد افشار در گفت وگو با خبرگزاری فارس درباره اختراع خود اظهار 
داشــت: با استفاده از این دستگاه سالیانه میلیاردها لیتر آب، صدها تن 

مواد نفتی و صدها تن در پساب صرفه جویی می شود.
وی افزود: همچنین می توان در شــمال و جنوب کشور، محصولات 
آبزی از جمله ماهی و میگو را با حداقل هزینه چه برای صادرات و چه 

مصرف داخلی به بازارهای هدف رسانید.
این مخترع دســتگاه یخ خشــک ادامه داد: با وجود اینکه تمامی 
امکاناتی که برای رشد و اعتلای یک کشور مورد نیاز است، در ایران به 
صورت بالقوه وجود دارد و با وجود اینکه تنها عاملی که می تواند مشکل 
بیکاری را حل کند، تولید است اما متاسفانه دولت و مسئولان حمایتی از 
صنعت گران و ابداع کنندگان انجام نمی دهند در حالی که اگر مورد حمایت 
قرار گیرند در حداقل زمان ممکن شاهد رشد و شکوفایی کشور می شویم.

به گفته افشار، حتی اگر چاه های نفتی بسته شده و دست اندرکاران 
توجه ویژه به نوآوری های این جوانان داشــته باشند می توان به چندین 

برابر درآمدهای نفتی به تمامی دنیا علم و فناوری صادر کرد.
وی اضافه کرد: اگر رئیس جمهور دوده های بازیابی شده مجموعه های 
نفتی را در اختیار جوانان این کشور قرار دهد، متعهد می شوم تا با بسیج 
عمومی آنان، برای نخستین بار در دنیا اقدام به ایجاد پارک کربنات کرده 

و تحول عظیمی در صنعت پتروشیمی انجام دهیم.
ایــن مخترع افزود: از آنجا که عدم ارائــه برنامه به مردم در جهت 
ســرمایه گذاری در پروژه ها و صنایعی که زودبازده هستند وجود ندارد، 
سرمایه و پول در دست مردم مانده و براساس فرمایشات رهبری همانند 
سیل به هر جهت هدایت می شود و تخریب هایی در این زمینه از جمله 

در مسکن، طلا، دلار و خودرو صورت می گیرد.
افشــار بیان کرد: با توجه به اینکه سه تا چهار برابر جمعیت تهران 
در این شهر موش وجود دارد و برابر اعلام وزارت بهداشت و درمان هر 
موش ناقل 35 نوع بیماری بوده و هر سه ماه نیز 10 بچه به دنیا می آورد 
و با توجه به اینکه شهرداری تهران تاکنون از هر روشی برای نابودی آنها 
استفاده کرده اما بدن آنان مقاوم تر و سبب ازیاد آنها شده است، تنها روش 

مقطوع النسل کردن موش ها استفاده از این فناوری است.
گفتنی اســت، این مخترع در سالیان گذشته تحقیقاتی در زمینه 
اســتفاده بهینه از گاز دی اکسیدکربن انجام داد و سپس دستگاهی را 
تولید کرد که قادر اســت تمامی اجســام را بدون آب و مواد شیمیایی، 
از مبلمان منازل، شست وشوی خودرو، نمای ساختمان و مجموعه های 
هوایی، دریایی، زمینی و مجموعه های نظامی و غیرنظامی را به راحتی 

مورد تمیزکاری قرار دهد.

عضو اتاق تعاون:

دولت در واگذاری ها
 فقط به فکر فروش است

یک مخترع: 

حمایتی از صنعتگران و مخترعان 
صورت نمی گیرد

گروه اقتصادی-
رئیس جمهور در حالی علت قاچاق دام از 
کشور را گرانتر بودن گوشت در کشورهای 
همسایه می داند که این تفاوت قیمت، ریشه 
در سقوط ارزش پول ملی در دولت روحانی، 
سوءمدیریت در واردات و توزیع گوشت و... 

دارد.
چند هفته ای می شــود که انواع گوشــت در 
مســابقه افزایش قیمتها، گوی ســبقت را از رقبا 
دزدیده و از بســیاری کالاهــا و محصولات دیگر 
پیشی گرفته است. گوشت قرمز بالای 100 هزار 
تومانی و گوشت مرغ 14 هزار تومانی رکوردهایی 
بودند که تا کنون ســابقه نداشت، اما این روزها به 
واقعیت تبدیل شــده است و گوشت را به کالایی 
لوکس و دست  نیافتنی برای اقشار ضعیف و متوسط 

اقتصادی تبدیل کرده است.
دلایل مختلفی برای این اتفاق ذکر می شــود. 
با این وجود، رئیس جمهور در ســفر اخیر خود به 
استان هرمزگان مطالبی را به عنوان دلایل افزایش 
قیمت گوشت و برخی محصولات دیگر مطرح کرد 

که با واقعیت های جامعه همخوانی ندارد.
به گزارش جهان نیوز، حســن روحانی گفته 
اســت: »اگر می خواهیم جلوی قاچاق بنزین، دام 
و کالاهای اساســی گرفته شود باید همه کمک 
کنند و یکی از دلایل قاچاق، ارزانی آن کالاســت 
و اگر قیمت بنزین هزار تومان اســت و در ترکیه 
ده هزار تومان دلیل قاچاق آن ارزانی ســوخت در 
ایران است. دلیل قاچاق دام ارزان بودن آن نسبت 
به کشورهای اطراف اســت، شما ببینید گوشت 
در کشــورهای همســایه چند دلار است و اینجا 
چند اســت، بنابراین دلیل قاچاق کالا به خارج از 
کشور گرانی نیست بلکه دلیل آن ارزانی نسبت به 

کشورهای همسایه است«.
توجیهات جدید

رئیس جمهــور برای توجیه گرانی گوشــت و 
ناکارآمدیها در کنترل بازار، به مقایسه ای نه چندان 
دقیق متوسل شده است و علت قاچاق را در ارزان 

بودن گوشت در داخل می بیند.
این در حالی اســت که یکــی از دلایل اصلی 
تفاوت قیمت گوشت در ایران نسبت به همسایگان، 
سقوط ارزش پول ملی در سال های اخیر است که 
یک علت اصلی همان نیز، رشــد افسارگسیخته 
نقدینگی در دولت روحانی است که در حال ثبت 

رکورد هزار و 700 هزار میلیارد تومان میباشد.
این در حالی است که قیمت گوشت و خوراک 
دام و طیور در دنیا نوســان خیلی زیادی نداشته 
اســت، ولی افت ارزش پول ملی و رسیدن قیمت 
دلار از کمتر از چهــار هزار تومان به نزدیک 13 
هزار تومان، باعث شده قیمت ریالی نهاده و گوشت 

وارداتی افزایش یابد. 
همین موضوع، مقایســه رئیس جمهور درباره 
قیمت های ایران با کشوری مانند ترکیه را زیر سؤال 
میبرد، زیرا ارزش پول ملی در دولت روحانی آنقدر 
پایین آمد که در عراق و ترکیه و بسیاری کشورهای 

منطقه با اکراه پول ما را می پذیرند.
عــلاوه  بر این، آیا روحانی که علت قاچاق دام 
را ارزان بودن آن نســبت به کشورهای همسایه 
می داند، به جز قیمت ها، درآمد کشورهای همسایه 

را هم با درآمد مردم ما مقایسه می کند؟
لطفا تورم را کاهش ندهید!

ترجمه سخنان رئیس جمهور با کمی اغماض، 
اینطور می شود که؛ تورم در کشور بالا بود، ما آمدیم 
و آن را پایین آوردیم. تورم که پایین می آید، طبیعتاً 
قیمت گوشت هم پایین می آید و ارزان می شود و 

وقتی ارزان شد، قاچاق می شود!
چاره چیست؟ لابد باید تورم را چندین نوبت بالا 
برد -چنانکه برخی مدیران دولتی در یک سال اخیر 
به آن دســت زده اند- تا قیمت ها بالا بیاید، وقتی 
قیمت ها گران شد، قاچاق نمی شود و ارزان می شود!
فقط می ماند یک ســؤال کوچک؛ قیمت 30 
هزار تومانی گوشت در اول دولت روحانی، پایین تر 
و ارزان تر است؛ یا قیمت 120 هزار تومانی امروز 
آن؟! یعنی گوشــت وقتی 30 هزار تومان است، 
ارزان اســت و قاچاق نمی شود و وقتی چهار برابر 

شد، ارزان محسوب می گردد و قاچاق می شود؟!
با این حساب اگر معادله و حساب و کتاب آقای 
روحانی درست است، قیمت گوشت را به همان 30 
هزار تومانی برگردانند که گران محسوب می شد 
و برای قاچاق نمی صرفید! ضمناً اگر می شود لطف 
کنند دیگر به قیمت ها دست نزنند و تورم را پایین 

نیاورند؛ بگذارند همان بالا باشد!
خطای سیاست گذاری و نظارت

گفتنی است خطاهای سیاستگذاری و نظارت 
پیش از این درمورد پوشــک، رب گوجه و... اتفاق 
افتــاده بود و یک نمونه دیگر آن هم به تازگی در 
ماجــرای دپوی 17 هزار تن گوشــت در گمرک 

خبرساز شد.
در یک بازار رهاشده، تروریست های اقتصادی 
به احتکار و افزایش حبابی قیمت ها می پردازند و 
مردم زیر فشار گرانی قرار می گیرند، در حالی که 
دولت و سایر نهادهای نظارتی باید با این اقدامات 
برخورد جدی کنند و هم مجاری دسترســی آنها 
به رانت های دولتی را ببندند و هم در مقام نظارت، 

با متخلفان برخورد کنند.
یــک مخاطب در فضای مجــازی درباره این 
رانت ها نوشته است: »دلیل اصلی افزایش قیمت 

گوشــت توزیع نامناسب آن و واردات آن بوسیله 
یک عده خاص است که با دلار چهار هزار و 200 
تومانی وارد می کنند و با نرخ دلار 12 هزار تومانی 
می فروشند. در حالی که باید به نرخ 40 هزار تومان 
گوشت را بفروشند، 120 هزار تومان می فروشند!«

مخاطب اصلی »باید«ها
روحانی همچنین گفته است: »امسال هم تولید 
و هم واردات گوشت بیشتر است اما به دلیل گران 
بودن نهاده ها قیمت افزایش یافته است و اگر دلالان 

بازار را به هم می زنند باید همه کمک کنند«.
یــک علت مهم دیگر این نابســامانی، حضور 
گســترده دلالان در بازار است که رئیس جمهور 
هم در اظهارات خود به آن اشــاره کرده و همگان 
را به کمک فراخوانده، اما باید توجه کرد مخاطب 
بسیاری از این »باید«ها خود دولت است که باید 
با استفاده از ابزارهای سیاستی و نظارتی، بازار را 
هدایت کند، نه اینکه خود در جایگاه منتقد قرار 
بگیرد.در همین رابطه یکی از کاربران فضای مجازی 
در واکنش به عملکرد دولت در مقابله با قاچاق دام 
نوشــت: »دولتمردان و مسئولان اگر بخواهند به 
راحتی می توانند جلوی قاچاق، احتکار، گرانفروشی، 

کم فروشی و.... را بگیرند مثل دلار فروشان.«
در پایان باید به نظر یک مخاطب با نام صدرا 
مصاحب  اشــاره کرد کــه در واکنش به اظهارات 
رئیس جمهور نوشــت: »آقــای روحانی مگر خود 
جنابعالــی در زمان تبلیغات انتخابات ســال 92 
نفرمودید »والله العلی  العظیم اگر مشــکلات این 
کشــور که بسیار و بســیار و بسیار پیچیده است 
راه حل نداشت من کاندیدا نمی شدم!« و در ادامه 
تاکید نفرمودید که »بدانید بــرادران، خواهران، 
عزیزان، همه آنهایی که کلید را تکان دادید، واقعا 

برای این قفل ها کلید وجود دارد«!

روحانی: گوشت ارزان است که به خارج قاچاق می شود!

رئیس سازمان دامپزشکی کشوربا بیان اینکه 
خبر ذبح نادرســت و غیرشرعی مرغ صحت 
ندارد، گفت: شناسایی عاملان انتشار این خبر 
در دستور کار اســت و با آنها برخورد قانونی 

خواهد شد.
علیرضــا رفیعی پور دیروز در جمع خبرنگاران در 
پاســخ به سؤال فارس که درباره خبر ذبح نامناسب و 
غیر شرعی مرغ که در رسانه ها مطرح شده است، چه 
پاســخی دارید، گفت: میلیون ها قطعه مرغ که شاید 
بالغ بر 750 میلیون قطعه مرغ باشد، کشتار می شود 
و چنین اتفاقی نمی افتد که سر یا پا در بدن مرغ باقی 

بماند و همین طور بسته بندی شود.
روز یکشنبه خبری در رسانه ها منتشر شد که مرغ 
با ذبح غیرشــرعی و در حالی که سر یا پای مرغ جدا 

نشده بسته بندی شده بود.
رئیس سازمان دامپزشکی کشور گفت:  این بحث ها 
تشویش اذهان عمومی است و چنین چیزی با وجود 
ناظران شرعی در کشور اتفاق نمی افتد.وی همچنین 
گفت: احتمال دارد 10 درصد بریدگی نادرســتی در 
لاشه مرغ اتفاق بیفتد، اما اینکه پا یا سر به طور کامل 

در بدن مرغ باقی بماند وجود ندارد.
وی همچنین تاکید کرد: واردات مرغ وجود ندارد 

که مردم بگویند اینها وارداتی بوده است و در داخل هم 
نظارت کامل است و چنین چیزی که گفته می شود، 

سر مرغ جدا نمی شود، اصلا امکانپذیر نیست.
تاکید کرد:   رئیس ســازمان دامپزشکی کشــور 
شناسایی عاملان این اقدام که احتمال دارد عکس هایی 
را به صورت فتوشــاپی درست کنند و در شبکه های 

مجازی منتشر کنند، در درست بررسی است.
رفیعی پور اعــلام کرد:  پیش از این هم برخی در 
شــبکه های مجازی اعلام کردند که گوشت سگ در 
رستوران ها سرو می شود که با بررسی ها مشخص شد، 
آن چیزی که ادعا می کردند گوشت بز بود و قوه قضائیه 

با عاملان این کار به شدت برخورد کرد.رئیس سازمان 
دامپزشکی کشور با بیان اینکه آنفلوآنزای پرندگان در 
کشور کاهش یافته است، گفت: بررسی های ما نشان 
داد که میزان بروز آنفلوآنزا نسبت به ماه گذشته 98 
درصد کاهش یافته و ما این پیش بینی را داریم که سال 
آینده خطر جدی نخواهیم داشت.به گفته رفیعی پور در 
حال حاضر گوشت از 12 کشور وارد می شود و امکان 
واردات از 40 کشــور هم وجود دارد و در حال حاضر 
اینکه برخی ادعا می کنند واردات گوشــت از برزیل 
متوقف شــده، صحت ندارد و هم اکنون گوشت های 

برزیلی در دریا و بنادر در نوبت ترخیص است.

رئیس سازمان دامپزشکی:

خبر ذبح غیرشرعی مرغ صحت ندارد

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به اینکه پذیرش 
FATF هیچ نکته مثبتی برای ایران نــدارد، گفت: در عوض، 

آمریکایی ها از آن برای تحریم  ایران استفاده خواهند کرد.
به گزارش خبرگزاری فارس، پرویز داودی در پنجمین همایش سالانه 
اقتصاد مقاومتی با اشاره به معطل کردن کشور در برجام، اظهارداشت: ما 
در دوران برجام دیدیم که حتی یک ســرمایه گذاری هم انجام نشد. اما 
الان موضوع FATF مطرح می شود که می گویند ما باید آن را بپذیریم تا 
بتوانیم مبادلات بانکی انجام دهیم، درحالی که پذیرش FATF مشکلات 
ما را افزایش خواهد داد.وی افزود: پذیرش FATF کوچک ترین مشکل ما 
را نیز برطرف نخواهد کرد و هیچ نکته مثبتی را برای ما نخواهد داشت، 
اما در عوض آمریکایی ها بارها گفته اند که ایران با پذیرش این سازوکار 
مالی، دست ما را برای تکمیل بسته تحریم ها باز می گذارد و عملا پذیرش 
FATF می تواند دقت تحریم ها را برای آمریکا افزایش دهد و اصطلاحاً 
 FATF آنها می توانند در تحریم نقطه زنی کنند. به همین دلیل پذیرش

اصلا به صلاح ایران نیست.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه در 5-4 سال اخیر 
رشد اقتصادی خوبی نداشتیم، افزود: این موضوع موجب شد تا مردم ما 
دچار تحریم نیز بشوند. این موضوع مربوط به تحریم نیز بوده است. در 
حال حاضر رکود و بیکاری در کشــور ما بسیار بالاست و سرمایه گذاری 
جدید در کشور نداریم و از همه مهم  تر ضریب جینی در کشور نیز بالا 

رفته که این موضوع در بخش شهرنشینی بیشتر است.
داودی درباره نرخ تورم، گفت: تا ســال گذشــته دولت توانسته بود 
نرخ تورم را کنترل کند، اما با توجه به سیاست های اقتصادی که از سال 
پیش در نظر گرفت و به خصوص موضوع ارز خارجی، کنترل نرخ تورم 
از دست دولت خارج شد.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به 
علت ایجاد وضعیت بد اقتصادی در کشور ادامه داد: مهم ترین علت، نگاه 
دولت مردان ایران به بیرون از کشور است که برای این موضوع باید حتما 
به نگاه به داخل تبدیل شود و موضوع دیگر جنگ اقتصادی و تحریم هاست 
که متأسفانه دولت شرایط جنگ اقتصادی را درک نکرده و بودجه ای که 
در مجلس در حال تصویب اســت، متناسب با تحریم و جنگ اقتصادی 
نیست.داودی اضافه کرد: بحث قاچاق و مشکلات پولی از دیگر مواردی 
است که باید به آن اشاره کرد، زیرا ساختار ارزی کشور ساختار مناسبی 
نیست و در کنار آن روند کند پروژه های عمرانی و فساد اقتصادی نیز بر 
این مشکلات دامن زده است.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان 
اینکه 1700 هزار میلیارد تومان نقدینگی در کشور وجود دارد،گفت: اگر 
نرخ بنزین را افزایش دهیم قادر نیســت این حجم عظیم از نقدینگی را 
جذب کند. حتی اگر قیمت دلار را هم صدها برابر کنید باز هم مشکلات 
حل نمی شــود. زیرا به علت ساختار معیوب نظام بانکی، بانک ها دوباره 
حجم نقدینگی را افزایش داده و به رقم ســه هزار هزار میلیارد تومان و 
حتی بیشتر افزایش می دهند.وی خاطرنشان کرد: متاسفانه در ماه های 

اخیر دولت از ارائه آمار اقتصادی خودداری کرده است.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام:

پذیرش FATF هیچ نکته مثبتی 
برای ایران ندارد

سرپرست سازمان توسعه تجارت در اظهاراتی عجیب گفت: اگر 
بخش خصوصی بخواهد ارز صادراتی خود را برای واردات ســنگ پا 
صرف کند و بخش خصوصی هم بخواهد این کالا را مصرف کند آیا 

بخش دولتی حق دارد در آن مورد تصمیم گیری کند؟
به گزارش خبرگزاری فارس، محمدرضا مودودی دیروز در نشست خبری 
دومین جایزه ملی نشــان )برند( تجاری برتر ایران، با  اشاره به واردات برخی 
کالاهای غیرضروری مانند ســنگ پا، مربا و غذای حیوانات اظهار کرد: سؤال 
اینجاست که آیا باید دولت برای هر فعالیتی که بخش خصوصی می خواهد 
انجام دهد چهارچوب بگذارد و آیا به جای بخش خصوصی تصمیم گیری کند 
و مثلا واردات چنین کالاها یا جلوگیری از واردات آنها را از طریق بخشنامه 
اعــلام کند؟وی افزود:  حال اگر بخش خصوصی بخواهد ارز صادراتی خود را 
برای واردات ســنگ پا صرف کند و بخش خصوصی هم بخواهد این کالا را 

مصرف کند آیا بخش دولتی حق دارد در آن مورد تصمیم گیری کند؟
مودودی علی رغم اذعان به قانون مصوب مجلس مبنی بر اینکه »کالایی 
که تولید داخلی دارد واردات آن ممنوع اســت«، ادامه داد: ممکن است یک 
کالای ممنوعه در یک زمان ثبت سفارش شده باشد که هنوز ممنوعیت آن 
اعلام نشده و برای واردات آن هم فرصت باشد. بنابراین ممکن است آن کالای 
ممنوعه با توجه به زمان ثبت ســفارش و فرصتی که برای واردات آن بوده 
در زمان ممنوعیت آن کالا وارد شود.گفتنی است به نظر می رسد مسئولان 
سازمان توسعه تجارت که یک مجموعه دولتی زیر نظر وزارت صمت می باشد، 

جایگاه این سازمان را به نهادی برای تسهیل واردات تنزل داده اند.
اظهارات سرپرســت این سازمان در حالی است که کشور در اوج تحریم 
و تنگنای ارزی قرار دارد و یک مدیر دولتی که باید در این شــرایط نهایت 
تلاش خود را برای صرفه جویی ارزی و جلوگیری از واردات و حمایت از تولید 

و  اشتغال داخلی به خرج دهد، سخنان غیرمسئولانه ای را مطرح می کند.
جالب اســت که این مدیر دولتی خود به مصوبه مجلس برای حمایت از 

تولید داخل اذعان دارد، اما باز هم بر این موضوع اصرار دارد.
سرپرست سازمان توسعه تجارت که در ظاهر از شرایط رقابتی در اقتصاد 
حمایت کرده، عملا تولید داخل را نشــانه رفته اســت. این دیدگاه ها یادآور 
اظهارات مدیران گذشته است که باوری به توان تولید داخل نداشتند و کشور 

را در ساخت لولهنگ )آفتابه( هم ناتوان می دانستند.
این مدیران البته در سال های اخیر کم نبوده اند، چه اینکه یکی دیگر از 
مسئولان دولت تدبیر و امید و از نزدیکان حسن روحانی هم پیش از این ایران 
را تنها در تولید آبگوشت بزباش دارای تکنولوژی برتر دانسته بود و رئیس سابق 

صمت هم واردات مدیر را برای کشور تجویز نموده بود.

حمایت ضمنی سازمان توسعه تجارت 
از واردات سنگ پا!

معاون اجرایی موسســه جهاد نصر تاکید کرد: پیوند فاز ۱ و ۲ 
طرح احیاء اراضی ۵۵۰ هزار هکتاری یکی از خواسته های عمومی 
کشــاورزان و مسئولان خوزستان و ایلام است و هرگونه تاخیر در 
تکمیل کار، به زیان منافع ملی و بهره برداران این دو اســتان تمام 

خواهد شد.
حســن علاقه بند گفت: علاوه  بر منویات مقام معظم رهبری، در مصوبه 
دولت محترم نیز بر تکمیل طرح تا رسیدن به اهداف 550 هزار هکتار تاکید 
شده است.وی افزود: با توجه به تاکیدات فوق وتخصیص آب مورد نیاز فاز 2 
از سوی وزارت نیرو ، مسئولین اختصاص بودجه باید برای تخصیص اعتبار 
مورد نیاز طرح ظرف 4 سال آینده اهتمام ویژه داشته باشند تا مجموعه کار 

به درستی تکمیل شود.
معــاون اجرایی جهاد نصر گفت: اگر 100 میلیون دلار مطالبات معوقه 
سال جاری تامین نشــود، باعث ایجاد تبعات اجتماعی در ایام پایانی سال 
در خوزســتان و بروز مشکلات اقتصادی برای مشاوران،پیمانکاران و تولید 
کنندگان تجهیزات فنی می شــود.علاقه بند افزود: اکنون با توجه به حضور 
پیمانکاران بومی طرح در منطقه و با تجارب اندوخته شــده اجرای فازیک، 

امکان تسریع در اجرای فاز 2 با شرایط کیفی و کمی بهتر فراهم است.
وی گفت : خواهش من از مســئولان این است که اجازه ندهند سازمان 
کار از هم گسســته شود.معاون اجرایی جهاد نصر افزود: در چنین شرایطی 
می توان با 100 میلیون دلار اعتبار صندوق توســعه ملی که مصوب هیئت 

محترم دولت است، کار را در ایام پایانی سال جاری ادامه داد.
علاقه بند با  اشاره به آغاز موعد بودجه نویسی در مجلس شورای اسلامی 
گفت: پیشنهاد ما به دولت و مجلس محترم این است که برای سال 98 نیز از 
محل صندوق توسعه ملی 200 میلیون دلار جهت ادامه فاز 2 اختصاص دهند 
تا برای سال  آینده پیش از تصمیمات مالی جدید ، فاینانس یا سرمایه گذاری 

بخش خصوصی ، حتی برای لحظه ای فعالیت اجرایی تعطیل نشود.

معاون اجرایی جهاد نصر:

تاخیر در اجرای فاز 2 طرح 550 هزار هکتاری 
اراضی خوزستان  به زیان منافع ملی است


